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Az Állatbarát Önkormányzat címre ambiciózusan pályázó nyíregyházi önkormányzat Kutyázz Nyíregyháza! elneve-
zéssel ingyenes engedelmességi kutyasuli programot indít március 23. és április 26. között a felelõs állattartás elõmozdí-
tása érdekében. A városvezetés célja, hogy az állattartás ma valamennyi nyíregyházi lakosnak még több élményt
nyújtson problémák, nehézségek és megoldandó feladatok helyett. (A témáról bõvebben a 6. oldalon olvashatnak.)

Fontos szakmai kérdések a Vidéki Színházigazgatók Egyesületének asztalán
Nyíregyházán rendezték meg a Vidéki Színházigazga-

tók Egyesületének idei elsõ találkozóját március 25-én,
azt követõen, hogy az egyesület januári közgyûlésén Kirják
Róbertet, a Móricz Zsigmond Színház igazgatóját válasz-
tották elnöknek. Az esemény témája a gazdálkodás, a tár-
sulatiság megõrzése, a repertoár, az évadtervezés, a fel-
újítás, az állagmegóvás, a nézõ és a mecénás megbecsü-
lése volt. A program zárásaként a vendégek megtekintet-
ték a Móricz Zsigmond Színház Don Juan elõadását.

Valamennyi megyei jogú város kiemelt vagy nemzeti
státuszú színházának igazgatója meghívást kapott Nyír-
egyházára. Terített asztalnál, dr. Kovács Ferenc polgár-
mester társaságában indult a Vidéki Színházigazgatók
Egyesületének találkozója.

Felmerülõ kérdések
Az esemény témáját több szakmai kérdés szolgáltatta. –

A gazdálkodás, a támogatások, a finanszírozás, a bérkérdés
az önkormányzati fenntartású színházak esetében az, hogy
ebben az évben az adott önkormányzat mekkora mérték-
ben tudja támogatni az adott színházat? Milyenfajta bér-
kompenzációt adnak? Van, ahol ez 10%, van, ahol 15, eset-
leg 20%. Az adott színház ki tudja-e pótolni saját költség-
vetésébõl, saját bevétele terhére azt, hogy munkavállaló-
inak a bérét megemelje? Milyen célszerû intézkedéseket
lehetne átemelni az elõadó-mûvészeti törvénybõl a készü-
lõ új törvénytervezetbe? Hogyan oszlanak meg a bevételek
egy költségvetési vagy nonprofit kft.-s színháznál, önkor-
mányzati, állami fenntartás mellett? A saját bevételeket
hogyan lehet növelni? Hol van az az érzékeny határ jegyel-

adás tekintetében, amit még a nézõk kifizetnek – nyilat-
kozta Barnák László, a Szegedi Nemzeti Színház fõigazga-
tója, a Vidéki Színházigazgatók Egyesületének alelnöke.
Milyen évadra készülnek a színházak, hogyan áll össze az
évadterv, mennyire befolyásolja a finanszírozás a reperto-
árt, átfordulhat-e populárisabb irányba? Egytõl hatig termé-
szetesen nem találhattak választ valamennyi kérdésre, de
folyamatos online kapcsolat támogatja az egyesületet.

Megújuló elõadó-mûvészeti törvény
Nemrégiben járt több tag a Kulturális és Innovációs

Minisztériumban, ahol napirenden van az elõadó-mûvé-
szeti törvény megújítása. Remélik, hogy a színházakra
vonatkozó paragrafusokkal kapcsolatban véleményezhe-
tik majd a tervezetet. – Próbáljuk a saját magunk és egy-
más mûködését figyelve a nézõk felé azt a töretlen hitet
és bizalmat megköszönni az elõadásainkkal, ami táplál-
ja a vidéki színházakat, hiszen ez nagyon fontos. Bár a
Kulturális és Innovációs Minisztérium célkitûzése az, hogy
minél inkább a mecénások, a forprofit szektor támogassa
a kultúrát és lépjen be ebbe a támogatói körbe, a TAO
mûvészeti terület eltörlése után – hiszen az csak a sport-
ban maradt meg – szinte eltûntek ezek a fajta támoga-
tók. A legbiztosabb és a legstabilabb támogatónk mindig
a nézõ – folytatta gondolatait az alelnök.

Lejáró állami támogatás
Nyíregyházán a költségek 20%-a saját bevétel, a többi

állami, önkormányzati és egyéb támogatás. Ezzel a 20%-kal
az ország élvonalában van a nyíregyházi színház, hiszen
van, ahol a saját bevétel a 3-4%-ot sem éri el. – A pályázati

rendszerrel kapcsolatban – ami eddig is jól mûködött – van-
nak ötleteink, például a Lázár Ervin Program, az állami tá-
mogatások megújítása. A legtöbb színháznak 2024. decem-
ber 31-én lejár az állami támogatásra vonatkozó szerzõdése.
Ami ezzel kapcsolatban felmerülhet – amely a korábbi szín-
házi törvényben a munkavállalókat érintette, a munkát sza-
bályozta – rendkívül szerteágazó dolog – fogalmazott az át-
alakuló törvénnyel kapcsolatos észrevételekrõl a Vidéki
Színházigazgatók Egyesületének elnöke, Kirják Róbert.

Megoldandó feladatok
Nyíregyházán az elmúlt 6–8 évben precíz rendszert

építettek ki a mecenatúrával kapcsolatban, mely megnyug-
tatóan támogatja a társulatot. A Móricz Zsigmond Szín-
házban – más társulatokhoz hasonlóan – mûszaki szakem-
berhiánnyal küzdenek. A hangosítók, világosítók, díszlet-
munkások terhelt, a szokásostól eltérõ idõbeosztása nyil-
ván anyagiakkal kompenzálható lenne. Sztrájk, baleset,
színházbezárás ebben a körben szerencsére nem történt, e
nélkül is sok a megoldandó feladat a mai világban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Frissülõ zöldterületek
Nyíregyháza MJV tájékoztatja a lakosságot, hogy

áprilisban elkezdõdik a Bernstein Béla téren a japán-
akác fasor, a Krúdy Gyula utcában a nyárfák, valamint
a Bujtosi-tó és környezetében a fûzfák rekonstrukciója
a balesetveszélyes fák eltávolításával. A kivágott fák
helyére idén tavasszal és õsszel új facsemetéket ültet-
nek majd. A polgármesteri fásítási program részeként
pedig tavasszal összesen 52 helyszínt érintõen több
mint 200 facsemetével lesznek gazdagabbak városunk
zöldfelületei. A fakivágások során az érintett területe-
ken forgalomkorlátozást vezethetnek be, ezért kérik
az arra közlekedõk türelmét és megértését!

Bernstein Béla tér
A Bernstein Béla tér sétányon lévõ japánakác fasor egy

része elöregedett. A balesetveszély elhárítása érdekében
ezért sürgõsen indokolt a nyugati oldalon a fák kivágása.
A tér mivel közmûvekkel erõsen terhelt, a pótlást ehhez
igazodva végezzük. A munkálatok végeztével új facse-
metéket ültetnek. A nyugati oldalra kislevelû hársak ke-
rülnek, hiszen ez a faj jól bírja a városi környezetet és az
épület által nyújtott árnyékhatást is elviseli, fasorként
pedig idõvel átveszi majd az elöregedõ japánakácok sze-
repét is. A keleti oldalon a kivágott fákat japánakáccal
pótolják az egységesség megõrzése érdekében.

Krúdy Gyula utca
A Krúdy Gyula utcai nyárfák elérték az ún. biológi-

ai vágásérettségi kort. A koronaágak száradása és hul-
lása folyamatos, ami állandó veszélyforrást jelent.
Mivel a fák gyökérzete megemelte a környezõ talajt,
törzsükön több esetben is jelentõs károsodás figyelhe-
tõ meg. A fák a közelségükbõl adódóan együtt keze-
lendõk. A fakivágás és a környezetrendezés elvégzé-
se után a területen kínai díszkörte, ezüsthárs, japán
díszcseresznye, mezei juhar, korai juhar, virágos kõris
is helyet kap majd. A fajok kiválasztásánál a jó város-
tûrõ képesség mellett a magas díszérték is szempont
volt a központi elhelyezkedésbõl fakadóan.

Bujtosi-tó és környezete
A Bujtosi-tó parti sávja mentén található fûzfák száraz

ágai balesetveszélyt jelentenek, hiszen ezek az ágak bár-
mikor leeshetnek, ezáltal veszélyeztetve az élet- és va-
gyonbiztonságot. A bujtosi kondipark mellett található
fehér fûzfák szintén balesetveszélyesek. A közvetlen élet-
és vagyonbiztonságot veszélyeztetõ fákat kivágják a cso-
portból. A Városliget északi végében lévõ nyárfaligetet
érintõen tisztító vágás, illetve törzstisztítás elvégzése tör-
ténik meg. Az alászorult, kiszáradt fákat eltávolítják, ezzel
együtt a meglévõ fák törzstisztítását is elvégzik, kiemelt
figyelmet fordítva a gyalogosforgalom biztonságára – ol-
vasható Halmi-Hódos Katinka fõkertész közleményében.

Városi kutyasuli
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Nyíregyháza közlekedési infrastruktúrája jelentõs
mérföldkövéhez érkezett, amikor tavaly átadták a Vo-
lánbusz új, korszerû telephelyét, egy sikeres önkormány-
zati projekt következtében. A korábbi, Korányi utcai bázis
átköltözése a modern CNG-töltõállomás közvetlen kö-
zelébe, a Tiszavasvári útra hozzájárult a város közössé-
gi közlekedésének modernizációjához, valamint az in-
novatív és környezetbarát megoldások alkalmazásához.
Az immár teljesen átköltözött telephely teljes kapacitás-
sal üzemel.

A Volánbusz Zrt.-hez még 2018-ban 41 darab új CNG-
meghajtású, azaz sûrített földgázzal üzemelõ autóbusz
került az uniós, önkormányzati program keretében. Az új
jármûvek beszerzését követõen prioritássá vált a megfe-
lelõ infrastruktúra kiépítése és karbantartása, amelyhez
egy modern, speciális igényeket kielégítõ autóbusz-te-

lephely létesült. Az Európai Unió támogatásával megva-
lósult több mint 8 milliárd forintos projektnek köszönhe-
tõen környezetbarát és zajkibocsátásban is kedvezõbb
jármûvek közlekednek a városban.

Biztos technikai háttér
Az új telephely a szükséges technikai hátteret biztosít-

ja az autóbuszok javításához és karbantartásához, figye-
lembe véve a CNG-technológia speciális igényeit. A lé-
tesítmény rendelkezik a szükséges felszerelésekkel és
infrastruktúrával a sûrített földgázzal mûködõ jármûvek
szakszerû kezeléséhez és szervizeléséhez. A jól felsze-
relt mûhelyekben a szakemberek rendelkezésére állnak

azok az eszközök, gépek és informatikai rendszerek,
amelyek segítik õket a feladatok gyors és precíz végre-
hajtásában. A telephely tervezése során kiemelt figyel-
met fordítottak arra, hogy a dolgozók kényelmét és haté-
konyságát szem elõtt tartva alakítsák ki a munkaterüle-
teket, biztosítva ezáltal a zavartalan munkát.

Biztonságos munkakörnyezet
A telephely korszerû szellõzési és tûzvédelmi rendsze-

rekkel van ellátva, hogy biztonságos környezetet bizto-
sítson. Például minden egyes mûhelycsarnok speciális
gázérzékelõvel van felszerelve, amely jelzi az esetleges
gázszivárgást és leállítja a mûhely mûködését a gázrob-

Minden igényt kielégítõ buszterminál
Teljes kapacitással üzemel a Volánbusz Zrt. új, korszerû telephelye

méteres területen felépített modern infrastruktúra a köz-
lekedési vállalat hatékony mûködését segíti elõ. A beru-
házás eredményeként egy teljes körû jármûfenntartói te-
lephely jött létre, azaz az autóbuszok tankolása, mosá-
sa, szervizelése is egy helyen történik, a szolgáltatások
köréhez a késõbbiekben a jármûvek mûszaki vizsgázta-
tását is felveszi a társaság.

Több fejlesztés is megvalósult
A nyíregyházi önkormányzat és a Volánbusz Zrt. kö-

zös erõfeszítései révén több jelentõs fejlesztés is megva-
lósult a helyi közösségi közlekedés terén az elmúlt évek-
ben, az új CNG-autóbuszok bevezetése és a CNG-töltõ-
állomás létrehozása mellett az igényvezérelt közlekedé-
si rendszer fokozatos bevezetése is zajlik. – Az elmúlt
években a nyíregyházi önkormányzat és a Volánbusz Zrt.
együttmûködésének eredményeként számos fejlesztést
hajtottunk végre a helyi közösségi közlekedés területén.
Ilyen például a 41 darab CNG-autóbusz üzembe helye-
zése és a CNG-töltõállomás létesítése, valamint az új

vonalhálózat menetrendjének kialakítása. Emellett újra-
gondoltuk a díjszabási rendszert, és folyamatban van az
igényvezérelt közlekedési rendszer alapjainak megvaló-
sítása is. Fontos megemlíteni, hogy az éjszakai járatok
egy része már igényvezérelt rendszer szerint közlekedik
– hangsúlyozta Kató József, a nyíregyházi Volánbusz Zrt.
forgalmi üzemvezetõje.

A forgalomirányítást is fejlesztették
A forgalmi üzemvezetõ hangsúlyozta, a forgalomirá-

nyítás területén is jelentõs elõrelépés történt, ami nagy
segítséget jelent az üzemzavarok kezelése, megoldása
során. Ide tartozik a mûszaki diszpécser szolgálat mû-
ködtetése is, amely az ad hoc feladatok megoldásában
nyújt szintén nagy segítséget. A nagyszabású projekt ered-
ményeként Nyíregyháza sokkal hatékonyabban és fenn-
tarthatóbban képes mûködtetni közösségi közlekedését,
ami hosszú távon a város lakóinak és környezetének ja-
vát szolgálja.

(Szerzõ: Boros Rita)

banás megakadályozása érdekében. A bázison található
saját, emeletes alkatrészraktár kiemelkedõ fontosságú az
autóbusz-szerelõk munkájához, a raktár ugyanis széles
választékban kínál alkatrészeket és felszereléseket, ame-
lyekhez a szerelõk gyorsan és könnyen hozzáférhetnek,
ami javítja a munkafolyamatok hatékonyságát és lerövi-
díti a javítási idõket.

Környezettudatos anyaghasználat
A környezettudatosság jegyében a bázison teljesen zárt

rendszerben történik az olaj feltöltése és a használt olaj
leeresztése. Ez azt jelenti, hogy az olajkezelési folya-
matok során minden lépésben gondoskodnak arról, hogy
az olaj ne jusson a környezetbe. Az olaj feltöltése során
speciális olajkimérõ pisztolyokat használnak, amelyek
pontosan adagolják a szükséges olajat az autóbuszokba,
elkerülve ezzel a túlzott olajfogyasztást és az esetleges
környezetszennyezést. A telep innovatív megoldásai a
város közösségi közlekedésének magasabb színvonalát
szolgálják.

Csökkent a belváros zaj-
és légszennyezése

– A nyíregyházi városi közlekedési jármûpark fele
sûrített földgázzal mûködõ autóbuszokból áll, mel-
lettük pedig dízelüzemû autóbuszokat is üzemelte-
tünk. A sûrített földgázzal mûködõ jármûveknek je-
lentõs elõnyei vannak a hagyományos üzemanyag-
gal mûködõ autóbuszokhoz képest: nagymértékû szén-
dioxid-kibocsátás-csökkenést eredményeznek, a nit-
rogén-oxid értékek közel nulla szinten vannak, nem
termelnek látható füstöt, és a zajszintjük is jóval ala-
csonyabb. A telephelyünkön egy speciális mûhely áll
rendelkezésre a földgázüzemû autóbuszok javításá-
ra és karbantartására – mondta Demeter Miklós, a
nyíregyházi Volánbusz Zrt. jármûfenntartási üzemve-
zetõje.

Tankolás, mosás, szervizelés
egy helyen

Az egykori Vay Ádám Laktanya területén található
korszerû telephely részét képezi a többszintes iroda- és
portaépület, javítócsarnok, autóbusz-parkoló, hulladéktá-
roló, üzemanyagtöltõ állomás és a különbözõ ki-
szolgálóegységek. A 44 000 négyzet-
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Úton a zöldátállás felé
Múlt héten beszámoltunk arról, hogy a Széchenyi Egye-

temi Csoporthoz tartozó Magyar Mobilitás-fejlesztési Ügy-
nökség Zrt., a HUMDA Zöld Életre Valók címmel rende-
zett roadshow-t Nyíregyházán. A sok, színes aktivitással
tarkított, népszerû esemény keretében szakmai workshopot
is tartottak, melyen levetítettek egy összefoglaló kisfilmet,
melynek címe így hangzott: Miért építünk akkumulátor-
gyárakat? Az öt és fél perces videót a Nyíregyházi Televí-
zióban is láthatják, de érdemes a szövegét közzétenni e
hasábokon azért is, mert szerkesztõségünk hosszú hóna-
pok óta igyekszik bemutatni az elektromobilitáshoz kötõ-
dõ szektor e fontos iparágát, több szempontból is. S mint
köztudott, Nyíregyházán számos más gyártó (tehát a sze-
parátorfilmeket készítõ dél-koreai W-Scope, az acélháza-
kat gyártó német Boysen és az elektromos hõszivattyúkat
elõállító svéd Qvantum) mellett a kínai, a szektorban vi-
lágszinten TOP 10-es Sunwoda is a Déli Ipari Parkban szán-
dékozik felépíteni gyárát – utóbbi épp zöldátállást serken-
tõ, elektromobilitást segítõ akkumulátorokat gyárt majd
elektromos jármûvekbe. Az alábbiakban a HUMDA en-
gedélyével tesszük közzé a szövegeket és a grafikát.

A rendszerváltás után Magyarország egyik nagy álma
teljesedett be azzal, hogy jelentõs szereplõjévé váltunk a
személygépkocsik gyártásának, nemzetgazdaságunk egyik
legjelentõsebb szereplõjévé vált az autóipar, ezért külö-
nösen fontos a stratégiai változásokra idõben reagálni.

Soha nem látott méretû változás
A motorizáció csaknem másfél évszázados történelmé-

ben soha nem látott méretû változás zajlik a jármûipar-
ban, mind a technológia, mind pedig a gyártók oldalán.
Ugyan régóta tudtuk, hogy a föld olajkincse véges, de csak
a fenyegetõ klímaváltozás tudata vezetett ahhoz, hogy a
közlekedést is elkezdjük átállítani karbonsemleges ener-
gia felhasználására. A különbözõ technológiák versenyé-
ben az akkumulátoros hajtáslánc elérte azt a technológiai
érettséget, hogy számos autógyártó sorozatgyártásra érett-
nek látta. Az Európai Bizottság is elhatározta, hogy 2035
után az Európai Unióban nem lehet fosszilis energiával
hajtott személygépkocsikat forgalomba hozni.

Az elektromos hajtás központi eleme
A részben vagy teljesen elektromos hajtású jármûvek

hajtásláncának fontos eleme a ma már szinte minden
esetben lítium alapú akkumulátor. Még az alapvetõen
benzinnel vagy ritkább esetben dízellel mûködõ, de
elektromos hajtással is felszerelt mikro, mild vagy full
hybrid modellekben is ott a néhány kilowattórás akkumu-
látor, mely eltárolja a lassítások energiáját, hogy azt gyor-
sításkor újra felhasználhassuk az elektromos hajtómotor se-
gítségével. A konnektorról is tölthetõ plug-in hibridek ma
már akár a 100 km-t is elérhetik a tisztán elektromos üzem-
ben megtehetõ hatótávon belül. Ezekben az autókban a
napi rutin autózásban akár heteken át be sem indul a belsõ
égésû motor. Egyes ilyen modellekben akkora kapacitású
akkumulátort találunk, mint amilyennel az elsõ, igazán
nagy sorozatban készült, Európában is forgalmazott vil-
lanyautó piacra került, 24-25 kilowattórás egységet. Egy
átlagos, tisztán elektromos személyautóban általában 40–
80 kilowattóra körüli kapacitású, 300–600 kilogramm sú-
lyú akkumulátor dolgozik. A legnagyobb, legerõsebb vil-
lanyautókba pedig még nagyobb akkut szerelnek.

A hidrogén-üzemanyagcellás hajtáshoz
is kell akkumulátor

A hidrogén-üzemanyagcellás hajtás a különbözõ tech-
nológiák versenyében jelentõs szereplõvé válhat, de elter-
jedése elsõsorban a nagy tömegû és teljesítményû jármû-
vekben a legvalószínûbb, azaz buszok, kamionok, teher-
autók és erõgépek vonatkozásában. A személyautók ese-
tében esetleg nagyobb családi autók kapcsán lesz gazda-
ságos ez a technológia. Ezek a cellák a kompozit tartá-
lyokban nagy nyomáson tárolt hidrogént a levegõ oxigén-
jével egyesítik és termelnek így közvetlenül elektromos
energiát. Az égéstermékük tiszta vízpára, káros emisszió-
juk nincsen, akkumulátor azonban ezekhez is kell, ugyan-
is a tüzelõanyagcella nem szabályozható olyan gyorsan,
ahogyan a közúti forgalom igényei azt megkívánnák. Ezt
oldja meg az akkumulátor, amely kiegyenlíti a lassítás és
a gyorsítás által okozott gyors teljesítményváltozásokat.

Az új autókhoz alkatrészek kellenek,
ahhoz pedig gyárak

Az új jármûvekhez tehát új akkumulátorgyárakat is kell
építeni. Jelenleg évente mintegy hatvanmillió személyau-
tó készül el a világ autógyáraiban. Ehhez jönnek a teher-
gépkocsik további milliói. Ha ezután is ragaszkodunk a
kényelmes, gyors és biztonságos közúti közlekedéshez,
gyártókapacitásban is fel kell készülnünk az átálláshoz.

Nem valószínû praktikusabb megoldás
Gyakran felmerülõ kérdés, hogy egy gyorsan fejlõdõ új

technológiára alapozva szabad-e ezeket a nagy gyártó-
kapacitásokat kiépíteni? Jöhet egy új, forradalmi ener-
giatárolási megoldás, amitõl a most épülõ akkumulátor-
gyárak gyártósorai pár év múlva értéktelenné, elavulttá
válhatnak? Nem valószínû. Világunk fizikai-kémiai tör-
vényei miatt nem várható, hogy akár évtizedeken belül
találunk ipari léptékben gyorsan elterjedni képes, a líti-
um alapú akkutechnológiánál praktikusabb megoldást.

 Az autók után is használható marad
A lítium alapú akkumulátorok a jármûvekben kiszolgált

évek, akár több mint egy évtized után még lecsökkent ka-
pacitással is további éveken át használhatók a megújuló
forrásokkal egyenetlenül megtermelt energia háztartási vagy
ipari léptékû tárolására, az energiaellátás stabilizálására.
Ha pedig végképp elöregszenek az akkuk, szétbonthatók,
a felhasznált nyersanyagok részben visszanyerhetõk, belõ-
lük új akkumulátor készülhet az akkugyárakban. Az akku-
mulátorok újrahasznosításának a tökéletesítése pedig kivá-
ló kutatási-fejlesztési lehetõségeket kínál a következõ évek-
ben, és mivel Magyarország ezen a területen kiemelkedõ
képességekkel rendelkezik, ez egy jelentõs hozzáadott ér-
téket képviselõ ipari ágazatot hozhat létre hosszú távra.
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Vállalkozói fórum a környezettudatosság jegyében
A fenntarthatóság és az energetikai fejlesztések fontossága a középpontban

Környezetvédelmi és gazdasági szempontokból is fon-
tos a fenntarthatóságra törekedni. Ez volt az egyik üze-
nete a Vállalkozók Nyíregyházáért Egyesület által szer-
vezett szakmai közösségfejlesztésnek, amelyet március
20-án, szerdán tartottak a Váci Mihály Kulturális Köz-
pontban. Nemcsak a vállalkozások számára kiemelt fel-
adat az energiahatékonyság, hanem az önkormányzat is
ezt az elvet követve korszerûsíti folyamatosan intézmé-
nyeit, valamint fejleszti parkjait.

A több mint 50 tagot számláló szervezet egy évtizede
alakult azzal a céllal, hogy a vállalkozóknak legyen le-
hetõsége a partnerségre, eszmecserékre, valamint hogy
bekapcsolódjanak a város életébe. A szerdai eseményen
az elõadók olyan nagy múlttal és tapasztalattal rendel-
kezõ szakemberek voltak, akik hiteles tájékoztatást tud-
tak adni a résztvevõknek arról, miért fontos az energiara-
cionalizálás.

dik, ebbõl mindet fejlesztették energetikailag. Ez meg-
valósult mind a 9 önkormányzati bölcsõdében is, emel-
lett 2 új bölcsõde is megnyitotta kapuit. – Általános isko-
lák, középiskolák, kollégiumok újultak meg energetikai-
lag, de van még mit tenni. Jelenleg is vannak bírálat alatt
lévõ pályázataink, amelyek elsõsorban megújuló energi-
ákra összpontosítanak. Negyvenhat épületre pályáztunk
napelemes rendszerrel. Ha a fejlesztések megvalósulnak,
akkor még jelentõsebb lépést tudunk tenni az épületek
energetikai korszerûsítésében – mondta el Hagymási
Gyula kabinetvezetõ.

A tudatos energiahasználat,
mint gazdasági elõny

Az energetikai beruházások nemcsak környezetvédelmi
szempontok miatt fontosak, komoly gazdasági elõnyt is je-
lenthetnek. – Mint tavaly látható volt, az energiapiac elég
érzékeny és ingadozó, illetve az energiaárak folyamatosan
növekednek, ezért érdemes magunkat felkészíteni arra, hogy
ne legyünk energiafüggõk, illetve szinte önfenntartó módon
tudjunk gazdálkodni az energiával – emelte ki Varga Ádám,
az INKO Épületgépészeti Kft. ügyvezetõje.

Városunkban a fenntarthatóság nem csak az intéz-
mények energetikai korszerûsítésén érhetõ tetten. Ide
tartozik például a 80 km-t elérõ városi kerékpárút-
hálózat folyamatos fejlesztése, a gázüzemû buszok
részvétele a közösségi közlekedésben, valamint a
terek és parkok megújulása.

(Szerzõ: Kemecsei Fanni)

Megtartotta tavalyi tevékenységét értékelõ és a 2024-
es év fõ feladatait meghatározó állománygyûlését a Sza-
bolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Katasztrófavédelmi Igaz-
gatóság – olvasható a Szabolcs-Szatmár-Bereg Várme-
gyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság hivatalos oldalán.

A BM Országos Katasztrófavédelmi Fõigazgatóság kép-
viseletében az értekezlet elöljárója Erdélyi Krisztián tûz-
oltó vezérõrnagy, mûveleti fõigazgató-helyettes volt. Az
évértékelõn jelen voltak a vármegyei vezetõk, valamint
a társ- és rendvédelmi szervek vezetõi is. Varga Béla tûz-
oltó dandártábornok, a Szabolcs-Szatmár-Bereg Várme-
gyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság igazgatója szakte-
rületenként haladva, részletesen bemutatta az elmúlt év
legfontosabb eseményeit, majd ismertette az igazgató-
ság idei célkitûzéseit.

Növekedtek a viharkárok

Kiemelte, tavaly jelentõs esetszám-növekedés volt a
mûszaki mentések terén, a legtöbb beavatkozás viharká-
rokkal kapcsolatos volt. Az egyik legjelentõsebb eset 2023.
július 20-án történt. Aznap délután jéggel járó heves vi-
har csapott le Nagyecsedre és a környezõ településekre.
A vihar után 493 jelzés érkezett károkkal kapcsolatosan
a katasztrófavédelemhez.

Hatékony feladatvégzés

Az igazgató szólt az állomány létszámáról, a szerve-
zet új jármûveirõl és eszközeirõl, az önkéntes tûzoltók
beavatkozásoknál való szerepvállalásáról, a mentõszer-
vezetek felkészültségérõl, és hogy tovább erõsödött a ha-
tósági és szakhatósági eljárások jogszerûsége és szaksze-
rûsége. Varga Béla tûzoltó dandártábornok a tavalyi esz-

2023-as évértékelõ, 2024-es feladatmeghatározás

tendõ legmagasabb riasztási fokozatú tûzesetérõl (IV-es
kiemelt) is beszélt, amely 2023. július 9-én történt: Nyír-
egyháza külterületén, egy hulladéktelepen keletkezett
tûz. A 403-as út melletti területen másfél napig dolgoz-
tak a tûzoltók, hogy megfékezzék a lángokat.

Értékelés és feladatmeghatározás
Ezután a BM Országos Katasztrófavédelmi Fõigazga-

tóság mûveleti fõigazgató-helyettese, Erdélyi Krisztián
tûzoltó vezérõrnagy értékelte az igazgatóság elmúlt évi
tevékenységét. Hangsúlyozta, az igazgatóság kiválóan
hajtotta végre feladatait 2023-ban. Kiemelte az önkéntes
tûzoltó egyesületek és mentõszervezetek fontosságát,
majd elismerõen szólt a Törökországban beavatkozó
HUNOR tagokról, köztük a vármegyei kollégákról is, akik
egyedülálló módon a nap huszonnégy órájában mentet-
ték a földrengés áldozatait, sérültjeit. A vezérõrnagy
meghatározta a 2024-es év fõ feladatait, hangsúlyozta,
továbbra is fontos cél a halálos lakástüzek, valamint a
szén-monoxid-szivárgásos esetek számának csökkentése,
az állomány ismereteinek bõvítése.

Modern jármû állt szolgálatba
A mátészalkai és a nyíregyházi hivatásos tûzoltó-pa-

rancsnoksághoz 2024 februárjában egy-egy új, MAN tí-
pusú tûzoltó gépjármû állt készenlétbe. A modern jármû-
vek 320 lóerõs motorral rendelkeznek, és teljes rajokat,
azaz hat tûzoltót és négyezer liter vizet tudnak szállíta-
ni. A most beszerzett új tûzoltó gépjármûvekkel és esz-
közökkel a szakemberek még hatékonyabban tudnak
majd intézkedni veszélyhelyzetek, tûz- és balesetek ese-
tén. Az innovációt fõként az elektromos meghajtású fe-
szítõvágó eszközök alkalmazása és az avartüzek oltásá-
ra alkalmazható beépített avaroltó berendezés jelenti. –
Új generációs eszközökrõl beszélünk. A KEHOP pályá-
zat – amelynek során a gépjármû fecskendõt létrehozták
– fõ célja az volt, hogy komplex autó gépjármû fecsken-
dõket építsenek. Magyarországon az erdõ- és avartüzek
oltására mindenképpen fel kell készíteni ezeket a gép-
jármûveket és eszközöket. A gépjármû eleje avaroltó
berendezéssel van ellátva, amely nem biztos, hogy min-
den más gépen megtalálható – tette hozzá a tûzoltó al-
ezredes.

Megfelelés az új kihívásoknak
Az elektromos meghajtású jármûvek terjedése új

kihívások elé állítja a katasztrófavédelmet is. Az elõ-
rehaladott technológia új eszközök beszerzését tette
szükségessé a tûzoltóság részérõl, mivel az ilyen jár-
mûvek más jellegû tûzoltást igényelnek az akkumu-
látorok miatt. Az úgynevezett „felülrõl beütõs” e-oltó
lándzsa lehetõvé teszi az oltóanyagok közvetlen be-
juttatását az akkumulátorok belsejébe, így biztosítva
a hatékony tûzoltást az elektromos jármûvek eseté-
ben is.

Értékelte hatékony védekezõ munkáját a vármegyei katasztrófavédelem

A hatékony gazdálkodás kritériumai
– Nagyon aktuális ez a mai elõadás, hiszen január el-

sején életbe lépett egy törvény, ami magába foglalja,
hogy mik azok a kritériumok, amelyek alapján a vállal-
kozásoknak mûködniük kell, hogyan kell pénzügyeiket
intézni, hogyan kell gazdálkodni az energiával vagy a
munkaerõvel. Bár a nagyvállalatok ezt a törvényt már
alkalmazzák, a kis- és középvállalkozások számára itt
az idõ, hogy ebbõl tanuljanak és felkészítsék a vállalko-
zásokat – nyilatkozta Lakatos Tibor, a Vállalkozók Nyír-
egyházáért Egyesület elnöke.

Fenntartható városfejlesztés
A vállalkozások mellett az önkormányzatoknak is fon-

tos feladata a fenntarthatóságra való törekvés, amely
Nyíregyházán több fronton is megvalósult az elmúlt évek-
ben. Az önkormányzat fenntartásában 35 óvoda mûkö-
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A Jósa András Múzeum munkatársai a leltározásra váró
történeti anyagok között egy olyan fotót fedeztek fel,
amellyel egy újabb fehér foltot tudnak betölteni az eddig
képrõl nem ismert, 19. századi polgármesterek arcké-
pének sorában. Március 25-én, hétfõn a városházán tar-
tottak sajtótájékoztatót a témában, majd Draskóczy Sá-
muel fotóját felhelyezték a polgármesteri arcképek közé.

Draskóczy Sámuel életérõl keveset tud a szakiroda-
lom, de az biztos, hogy a közismert nyíregyházi politi-
kus, Meskó Pál után lett polgármester Nyíregyházán 1861
novemberében. Draskóczy a város és az ország történel-
mének egy vészterhes idõszakában lett polgármester, hi-
vatalát mindössze 1862. április 14-ig, lemondásáig töl-
tötte be. A nyíregyházi Jósa András Múzeum munkatár-
sai nemrégiben a leltározásra váró történeti anyagok kö-
zött fedezték fel fotóját.

Eddig nem ismert arckép került elõ
Draskóczy Sámuel fényképének elõkerülése azért is

jelentõs, mert ezzel egy újabb fehér foltot tudnak betöl-
teni az eddig képrõl nem ismert 19. századi polgármeste-
rek arcképének sorában, hangsúlyozta dr. Kovács Ferenc,
Nyíregyháza polgármestere is a sajtótájékoztatón. – A
recepció melletti falon 32 tábla van, amelyen nyíregyhá-
zi polgármesterek és tanácselnökök szerepelnek. Több
tábla üres volt, most ezzel a fotóval egy fehér foltot tu-
dunk megszüntetni. A Jósa András Múzeum munkatársai
a várostörténeti anyagok rendezése közben megtalálták
Draskóczy Sámuel egykori polgármester fotóját, aki rö-

Növekvõ érdeklõdés és modellváltás

Az idei általános felvételi eljárásban is kiváló ered-
ményt ért el a Nyíregyházi Egyetem. Majd’ háromezren
jelölték meg elsõ helyen az intézményt, így a tavalyi
évhez képest idén is növelni tudta elsõ helyes jelentke-
zései számát. 2023-hoz képest tíz százalékkal többen
jelentkeztek elsõ helyen a Nyíregyházi Egyetemre.
Örömteli tendencia, hogy a pedagógusképzéseket több
mint negyven százalékkal többen választották 2024-ben,
mint egy évvel korábban – olvasható az egyetem tájé-
koztatójában.

A tavalyi évhez képest 10 százalékkal többen jelölték
elsõ helyen a Nyíregyházi Egyetemet, így 2662 fõ jelent-
kezett, összesen pedig több mint nyolcezer-egyszázan
választották az intézmény által meghirdetett képzése-
ket. Az elsõ helyes jelentkezõk 80 százaléka állami ösz-
töndíjas, míg egyötödük önköltséges formát jelölt meg.

Növekvõ sport- és természettudományi
érdeklõdés

Összességében elmondható, növekedés tapasztalható az
elõzõ évekhez képest a sporttudományi, valamint a ter-
mészettudományi területeket választók esetében is. Leg-
többen az óvodapedagógus, a gazdálkodási és menedzs-
ment, a csecsemõ- és kisgyermeknevelõ, a tanító, a gé-
pészmérnöki, valamint a programtervezõ informatikus kép-
zéseket választották – emelte ki a Nyíregyházi Egyetem.

Modellváltó intézmény
A Nyíregyházi Egyetem a régió meghatározó modell-

váltó felsõoktatási intézménye, széles körû képzési kíná-
latával piacképes alternatívát és lehetõségeket kínál a
felsõoktatási tanulmányaikat megkezdõ középiskolások

elõtt. Megszólította a munkavállalókat is, akik számára
rövid ciklusú tanárképzési szakokat, másoddiplomás kép-
zéseket, szakirányú továbbképzéseket indít. Az NYE a
képzések folyamatos fejlesztésével, illetve gyakorlatori-
entált szemléletével készíti fel a hallgatóit a munkaerõ-
piac elvárásaira.

Felkerült a nemzetközi oktatási
térképre

Az intézmény kiemelt célja, hogy Nyíregyháza város,
illetve a vármegye vállalataival, szervezeteivel együtt-
mûködve helyben tartsa a végzett hallgatókat, segítse
munkavállalásukat és hosszú távú céljaikat a megyében,
illetve a régióban. A Nyíregyházi Egyetem nagy hang-
súlyt fektet a pilótaképzésekre, valamint a nemzetközi-
esítési folyamat erõsítésére, így angol nyelvû képzéseit
egyre többen választják Ázsiából vagy Európa más álla-
maiból érkezõ hallgatók. A tudatos építkezésnek és a
minõségi oktatásnak köszönhetõen az intézmény ma már

megtalálható a nemzetközi oktatási térképen is – tájé-
koztatott az egyetem.

100 pluszpont a felvételin
A felsõoktatási intézmények, így a Nyíregyházi Egye-

tem elõször dönthetett saját hatáskörben a megszerezhe-
tõ 500 pontból az ún. intézményi 100 pont odaítélésérõl,
mely keretében olyan felvételi elõkészítõ foglalkozáso-
kat szervezett, amelyen a részt vevõ diákok 100 plusz-
pontot kaphatnak az eljárás során.

A felvételizõknek július 10-ig van lehetõségük a hi-
ánypótlásra, a felvételi ponthatárokat pedig a tervek
szerint július 24-én hozzák nyilvánosságra. A felsõok-
tatási intézmények július 31-ig értesítik a jelentkezõ-
ket arról, hogy felvételt nyertek-e az általuk megje-
lölt képzésekre. További részleteket az intézmény web-
oldalán (www.nye.hu) olvashatnak az érdeklõdõk.

Bõvült a XIX. századi arcképcsarnok
Fellelt fotóval gazdagodott a polgármesteri arcképek fala

vid ideig volt Nyíregyháza polgármestere. Még mindig
van üres tábla a falon, de bízunk benne, hogy elõkerül
még olyan anyag, ami a város történetéhez hozzátarto-
zik – emelte ki dr. Kovács Ferenc.

Több mint 150 éves fotó
Köszöntõjét követõen Mohácsi Endre, a Jósa András

Múzeum történeti osztályvezetõje számolt be a lelet-
rõl, amelynek eredeti mérete 10,5x6 centiméter, ami
lehetõvé tette, hogy a fotó bizonyos látogatásokkor vi-
zitkártyaként szolgáljon. – Ez az 1860-as években el-
terjedt formátum, az úgynevezett carte de visite kártya.
Az 1840-es évektõl elõre tört a fotótechnika és 1860-ra
már viszonylag olcsón lehetett ilyen fotókat készíttetni.
Már Nyíregyházán is voltak az 1870-es évektõl fotósok.
Ez a kép Debrecenben készült, a Knöss F. nevet még

nem tudtam beazonosítani. Valószínûleg Knöss Ferenc
lehetett, Debrecenben, a Piac utcán volt az irodája, fény-
képészeti mûterme, ott készülhetett a fénykép Draskóczy
Sámuel polgármestersége után. 1875-ben halt meg, ez
a kép valószínûleg 1-2 évvel korábban készült, tehát a
’70-es évek elejére datálható a kép – mondta el Mo-
hácsi Endre, a Jósa András Múzeum történeti osztályve-
zetõje.

Méltó helyére került
A hétfõ délelõtti sajtótájékoztatót követõen dr. Kovács

Ferenc polgármester, dr. Rémiás Tibor múzeumigazgató
és Mohácsi Endre, a történeti osztály vezetõje ünnepé-
lyes keretek között helyezték fel a polgármesteri arcké-
peket õrzõ falra Draskóczy Sámuel fényképét.

(Szerzõ: Farkas Fanni)

A Magyar Nemzeti Bank és a Nyíregyházi Egyetem
közös pályázatán 30 közgazdász szakos hallgató nyert
MNB Speciális Ösztöndíjat. A támogatás elnyerésérõl

szóló oklevelet március 25-én, hétfõn ünnepélyes
keretek között osztották ki a hallgatóknak a Nyíregyhá-

zi Egyetemen. Az ösztöndíj összege 20 000 Ft/hó,
amelyet 10 hónapon keresztül kapnak a diákok.

A Nyíregyházi Egyetem sikeres felvételi és fejlesztési stratégiája
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Nyíregyháza MJV rendezési tervének módosításához
(véleményezési szakasz)

Ezúton tájékoztatom az érintett Partnereket, hogy Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Önkormányzata megindította a 117/2005. (V. 4.) sz. közgyûlési határozat-
tal megállapított településszerkezeti tervének, valamint a 21/2007. (VI. 12.) ön-
kormányzati rendelettel jóváhagyott szabályozási tervének módosítását rövid el-
járás keretében MÓDOSÍTÁSOK VI./2024. címû dokumentációval 5 területre
vonatkozóan a FÕÉP/431/2024. ügyiratszámon.

A veszélyhelyzet ideje alatt egyes szervezetek mûködésére vonatkozó, továb-
bá egyes közigazgatási eljárási szabályok megállapításáról szóló 146/2023. (IV.
27.) Korm. rendeletben foglaltakat figyelembe véve a helyi partnerségi egyezte-
tés, valamint a lakossági fórum elektronikus úton történik.

Az önkormányzat a teljes körû nyilvánosság tájékoztatásának érdekében a vé-
leményezési szakasz dokumentációját közzétette az alábbi honlapon:

– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/telepuelesrendezesi-terv,
– http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/hirdetmenyek,
– valamint a hirdetményt a 2024. április 2-án megjelenõ Nyíregyházi Napló-

ban.

A véleményezés módja: Nyíregyháza MJV helyi partnerségi egyeztetésének
szabályairól szóló 16/2023. (V. 26.) önk. rendeletében (továbbiakban: Önk. ren-
delet) meghatározott partnerek és a lakosság a partneri adatlap kitöltésével beje-
lentkezhetnek a véleményezési eljárásába és közölhetik az észrevételeiket, ja-
vaslataikat, véleményeiket.

A partneri adatlap letölthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/
telepuelesrendezesi-terv honlapról, a letöltést követõen elektronikusan kitölthe-
tõ. A kitöltött partneri adatlapot a 146/2023. (IV. 27.) Korm. rendeletben foglalta-
kat figyelembe véve kizárólag elektronikus úton szíveskedjenek megküldeni.

– e-mail-cím: foepitesziosztaly@nyiregyhaza.hu
– hivatali kapu: rövid név: NYHFOEP; krid: 359713781
– epapir.gov.hu: – témacsoport: önkormányzati igazgatás;

– ügytípus: településtervezési ügyek;
– címzett: Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata

A vélemények beérkezési határideje: 2024. április 17.

Jelen hirdetményt a településtervek tartalmáról, elkészítésének és elfogadásá-
nak rendjérõl, valamint egyes településrendezési sajátos jogintézményekrõl szó-
ló 419/2021. (VII. 15.) Korm. rendelet és az Önk. rendelet alapján teszem közzé.

Együttmûködésüket elõre is köszönöm.
Dr. Kovács Ferenc polgármester

Melléklet a Hirdetményhez

Nyíregyházán jelentõs mértékben meg-
növekedett az állattartók száma, ami új
kérdéseket és problémákat is felvet. Az
önkormányzat célja, hogy az állattartás
ne csak kihívásokkal teli feladat legyen,
hanem minden nyíregyházi lakosnak örö-
met és pozitív élményeket nyújtson. En-
nek érdekében ingyenes engedelmességi
kutyasulit szervez „Kutyázz Nyíregyhá-
za!” elnevezéssel március 23-tól április
26-ig. A foglalkozásokon képzett trénerek
oktatják majd a kutyákat.

A városvezetés ambiciózus célt tûzött
ki maga elé: 2024-ben Állatbarát Önkor-
mányzat címre pályázik, amellyel kapcso-

Kutyázz Nyíregyháza!
Hat városi kutyafuttatóban indult ingyenes kutyasuli

nehézségek és megoldandó feladatok he-
lyett. – Ebben az évben már másodszor van
itt a kormánybiztos úr az önkormányzat
eddigi munkája és a következõ évekre
szóló tervei miatt, amik arra irányulnak,
hogy szeretnénk 2024-ben elnyerni az Ál-
latbarát Önkormányzat címet – emelte ki
dr. Kovács Ferenc, Nyíregyháza polgármes-
tere.

Hatékony együttmûködés

– Magyarországon a kormányzat is ki-
emelt figyelmet fordít a civil állatvédõ
szervezetekre, ezért a tavalyi évben meg-
hirdettünk egy 500 millió forintos keret-

latban sajtótájékoztatót tartottak március
26-án a Törzs utcai kutyafuttatóban. Az ese-
ményen Ovádi Péter kormánybiztos is részt
vett, aki köszönetet mondott a civil szer-
vezeteknek az állatvédelemben nyújtott
munkájukért.

A kormányzati program
aktív résztvevõje

Az egész országban, így Nyíregyházán
is jelentõsen nõtt az állattartók száma,
ezzel egy idõben pedig az állattartással
járó megoldandó problémák és kérdések
is. – Nyíregyháza is csatlakozott az állat-
védelem kormányzati programjához, mely-
nek keretében mi is olyan programokat
szervezünk, amelyek az állatbarátoknak
és az állatvédõknek is élményeket nyúj-
tanak, illetve segítenek a feladataik ellá-
tásában – hangsúlyozta Kása Brigitta, a
Nyíregyházi Operatív Munkacsoport veze-
tõje.

Állatbarát Önkormányzat
cím várományosa

Az önkormányzat célja, hogy az állat-
tartás ma valamennyi nyíregyházi lakos-
nak még több élményt nyújtson problémák,

összegû pályázatot, amelyen 187 civil
szervezet pályázott sikeresen. A legna-
gyobb összegû támogatásokat a mûködési
költségek fedezésére, az ivartalanítási
program kiszélesítésére adtuk, hiszen a
kóbor állatállományt csak úgy tudjuk csök-
kenteni, ha a programba minél több pénzt
fektetünk, ezért is nagyon lényeges, hogy
a civil szervezetekkel együttmûködjünk.
Kiemelkedõen fontos továbbá, hogy a ci-
vil szervezet együtt tudjon dolgozni az
önkormányzattal, a hatóságokkal és a rend-
õrséggel, ha az állatkínzás ellen kell fel-
lépni, és ez az együttmûködés Nyíregyhá-
zán megvan – emelte ki Ovádi Péter, az
Állatvédelmi Cselekvési Terv kidolgozásá-
ért és végrehajtásáért felelõs kormánybiz-
tos.

Közös ügy

Nyíregyháza két országgyûlési képvise-
lõje is jelen volt a sajtótájékoztatón. Dr.
Vinnai Gyõzõ hangsúlyozta, az állatvéde-
lem közös ügyünk, ezért kiváló kezdemé-
nyezésnek tartja az ingyenes oktatást,
amiben dr. Szabó Tünde is egyetértett és
hozzátette, ez egy lehetõség azok számá-
ra, akik felelõsen gondolkodnak az állat-
tartásról.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)
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H I R D E T M É N Y
az óvodai felvételrõl

Nyíregyháza Megyei Jogú Város Önkormányzata a nevelési-oktatási intézmé-
nyek mûködésérõl és a köznevelési intézmények névhasználatáról szóló 20/2012.
(VIII. 31.) EMMI rendelet 20. § (1) bekezdése szerint tájékoztatja az érintett
szülõket/törvényes képviselõket, hogy a 2024/2025-ös nevelési évre történõ óvo-
dai jelentkezés idõpontja:

2024. április 29-30. (hétfõ-kedd) 7.30–17.30 óra és
2024. május 2. (csütörtök 7.30–17.30 óra

A nemzeti köznevelésrõl szóló 2011. évi CXC. törvény (a továbbiakban Nkt.)
8. § (2) bekezdése alapján a gyermek abban az évben, amelynek augusztus 31.
napjáig a harmadik életévét betölti, a nevelési év kezdõ napjától legalább napi
négy órában óvodai foglalkozásokon vesz részt.

Az óvodába a 2023/2024-es nevelési évre a 2020. szeptember 1. és 2021. au-
gusztus 31. közötti idõszakban született gyermekek beíratása kötelezõ.

Az óvodai jelentkezéshez a „JELENTKEZÉSI LAP Nyíregyháza Megyei Jogú
Város Önkormányzata fenntartásában mûködõ óvodába a 2023/2024. nevelési
évre” címû nyomtatványt szükséges kitölteni, amelyet bármelyik önkormányza-
ti fenntartású óvodában be lehet szerezni, vagy letölthetõ a http://varoshaza.nyir-
egyhaza.hu oldalról.

A beiratkozáskor be kell mutatni: a gyermek nevére kiállított személyazonos-
ságot igazoló hatósági igazolványok, továbbá a szülõ személyazonosságát iga-
zoló hatósági igazolványok és lakcímet igazoló hatósági igazolványa, sajátos
nevelési igényû gyermek esetén a szakvélemény másolata, munkáltatói igazolás
a körzetben dolgozó szülõtõl, amennyiben nem a körzetben lakik. Amennyiben
a szülõ az elektronikus jelentkezési formát választja, a gyermek óvodai nevelé-
sének elsõ napján kell bemutatni a fent megnevezett dokumentumokat.

A kitöltött jelentkezési lapot a szükséges mellékletekkel együtt az elsõ helyen
megjelölt intézményben kell leadni, illetve amennyiben a szülõ/gondviselõ az
elektronikus jelentkezési formát választja, e-mailben megküldeni az intézmé-
nyek részére. Az elektronikus jelentkezést az elsõ helyen megjelölt intézmény
e-mail-címére kell elküldeni a mellékletekkel együtt. A nevelési intézmények e-
mail-címe megtekinthetõ a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu/varoshaza/altalanos-
koezzeteteli-lista/7164 oldalon.

Az önkormányzati fenntartású óvodák körzetjegyzéke megtekinthetõ bárme-
lyik óvodában, illetve a http://varoshaza.nyiregyhaza.hu oldalon.

A szabálysértésekrõl, a szabálysértési eljárásról és a szabálysértési nyilvántar-
tási rendszerrõl szóló 2012. évi II. törvény 247. § (1) bekezdés a) pontja alapján
„Az a szülõ vagy törvényes képviselõ, aki a szülõi felügyelete vagy gyámsága
alatt álló gyermeket kellõ idõben az óvodába, illetve az iskolába nem íratja be,
szabálysértést követ el”.

A gyermekek felvételérõl a jelentkezés utolsó határnapját követõ 30 napon
belül hoz döntést az érintett intézmény vezetõje, melyrõl a szülõt írásban értesíti.
A felvételi kérelem elutasítása esetén az értesítés kézhezvételét követõ 15 napos
határidõn belül a gyermek szülõje/törvényes képviselõje Nyíregyháza Megyei
Jogú Város címzetes fõjegyzõjének címzett, de az érintett óvodának megküldött
jogorvoslati kérelmet nyújthatnak be.

Óvodaköteles gyermek esetében az EMMI rendelet 20. § (2) bekezdése alap-
ján a napi négy órában óvodai nevelésre kötelezett gyermek szülõje, ha gyerme-
ke az óvodakötelezettségét külföldön teljesíti, köteles arról a beiratkozás idejé-
nek utolsó határnapját követõ tizenöt napon belül írásban értesíteni az Oktatási
Hivatalt. A bejelentési kötelezettségüket a www.oktatas.hu oldal Köznevelés me-
nüpontjának Külföldre távozás bejelentése pontjából, vagy a https://www.okta-
tas.hu/kozneveles/kulfoldre_tavozas_bejelentese linken elérhetõ elektronikus ûr-
lap kitöltésével és postai úton történõ beküldésével tudják teljesíteni.

A szülõ tárgyév április 15. napjáig az Nkt. 8. § (2) bekezdése szerinti felmen-
tést kérhet gyermeke részére a megyei kormányhivatal általános illetékességgel
eljáró járási hivataltól. A Nyíregyházi Járás területérõl az óvodakötelezettség
teljesítése alóli felmentést a szülõ által írt kérelemmel lehet kérelmezni a Nyír-
egyházi Járási Hivatal Hatósági Osztályához (4400 Nyíregyháza, Hõsök tere 5.)
címzett írásban megküldött vagy személyesen átadott levélben.
Nyíregyháza, 2024. március 18.

Dr. Szemán Sándor
címzetes fõjegyzõ

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

Bálozókkal telt meg
a Continental Aréna

Hangszert a kézbe játéktér
Nyíregyházán

Nyíregyháza adott otthont az országjá-
ró „Hangszert a kézbe” interaktív könnyû-
zenei játéktér és ismeretterjesztõ sorozat-
nak, amely március 25-tõl 27-ig várta a
zeneszeretõ városlakókat a Vikár Sándor
Zeneiskolában. Az évrõl évre népszerûbb
programsorozatra idén több mint 2000 fõ
regisztrált Nyíregyházán.

A kezdeményezés egyedülálló lehetõ-
séget nyújt mindazoknak, akik szeretné-
nek részt venni interaktív zenei órákon és
megtapasztalni a zene örömét. – Egy hang-
szer nem könyv, amit leveszek a polcról
és belelapozok, azt kézbe kell venni. Itt
nemcsak levehetem, de a kollégák abban
is segítenek, hogy hogyan kell egy gitárt
vagy egy dobverõt fogni, vagy egy zongo-
rához leülni, mert bármilyen szomorú, ezek
nem egyértelmûek – hangsúlyozta Bajnai
Zsolt, a Hangszert a kézbe  sorozat ötlet-
gazdája.

A zeneiskola valójában egy igazi hang-
szerbirodalom, ahol a gyerekek számos
klasszikus hangszerrel találkozhatnak és
kipróbálhatják azokat. – Hivatalosan 6
éves kortól lehet a zeneiskolában tanulni,
de már az óvodás korosztálynak is tartunk
hangszersimogató elõadásokat – emelte ki

Tamás Attila, a Vikár Sándor  Zeneiskola-
Alapfokú Mûvészeti Iskola igazgatója.

A programsorozathoz három éve csatla-
kozott Nyíregyháza. Kezdetben a Váci Mi-
hály Kulturális Központ adott otthont az
interaktív zeneóráknak, 2023-tól a Vikár
Sándor Zeneiskola-Alapfokú Mûvészeti Is-
kola biztosítja a megfelelõ környezetet a
zenélés és szórakozás élményéhez. – Akik
eljönnek, nemcsak a kezükbe vehetik a
hangszereket, hanem olyan digitális cso-
dákkal is találkozhatnak, amelyekkel ze-
nét lehet kreálni, van keverõpult, vannak
DJ-pultok, olyan eszközök, amelyekkel az
ember, hogyha nem is ért az instrumentá-
lis zenéhez, akkor is élményt kap – mond-
ta el dr. Ulrich Attila alpolgármester.

(Szerzõ: Szabó Gabriella)

Az Eszterlánc Óvoda 9 tagintézményé-
nek dolgozói egyedülálló jótékonysági bált
szerveztek a Continental Arénában már-
cius 22-én, pénteken. A szervezõk a svéd-
asztalos vacsorával, sztárfellépõkkel, tom-
bolasorsolással egybekötött mulatság be-
vételébõl a tagintézményekbe járó közel
1000 óvodásnak rendeznek élményekkel
teli közösségi programot.

A tagintézmények intézményvezetõje,
Szikszainé Kiss Edit köszöntõjében kiemel-
te, óvodáik az elmúlt évek alatt megújul-
tak, ahol kiváló pedagógusok, dajkák, pe-
dagógiai asszisztensek, pszichológusok
segítik a nevelõi munkát. A bál gondolata
régóta megfogalmazódott mind a szülõk-
ben, mind a dolgozókban, hogy az óvo-
dák az együttmûködõ partnereiknek, dol-
gozóiknak, a tagintézményekhez közel
állóknak egy közös, élményekkel teli prog-
rammal kedveskedjenek. – Ha összefo-
gunk, akkor csodákra vagyunk képesek.
Ezer óvodásunknak élménynapot szerve-
zünk a bál bevételébõl – mondta az intéz-
ményvezetõ.

Félezer vendég, zenészek,
táncosok

A közel félezer vendéggel megtelt aré-
na színpadi produkcióit az óvodások ’Így
tedd rá’ néptánccsoportja nyitotta meg,
fellépett a 4 for Dance csapata, Mészáros
Árpád Zsolt színész-énekes, mûvésznevén
MÁZS is, aki szintén ide járt oviba, s a szer-
vezõk arról sem feledkeztek el, hogy szom-
baton ünnepelte 50. születésnapját, így
meglepetéstortával köszöntötték. Két volt
óvodás, Csura Szilveszter és Kalapos Ár-

min énekükkel varázsolták el a közönsé-
get. Az est folyamán az igényes szóra-
koztatásról Zelenák Krisztián, Gagna Ba-
lázs és Kiss-Kõvágó Patrik zenéje gondos-
kodott.

Három óvoda udvara újul meg
A bál fõvédnöke dr. Kovács Ferenc pol-

gármester volt, aki köszöntõjében kifejtet-
te, nagy öröm számára, hogy Nyíregyhá-
zán mind a 34 óvoda és 9 bölcsõde meg-
újult, illetve egy új óvoda és két új böl-
csõde épült, hozzátette, idén is tovább
folytatódik az önkormányzat óvoda- és
bölcsõdefejlesztési programja. – Nagyon
örülök, hogy ezer ovis gyereknek lesz a
jótékonysági bevételbõl élményprogram,
erre úgy éreztem, az önkormányzatnak is
lapot kellett húznia, úgyhogy 3 óvoda ud-
varát felújítjuk teljesen – emelte ki a pol-
gármester.

Az Eszterlánc Óvoda dolgozói minden
apró részletre odafigyeltek, az óvodások-
nak is különleges programot biztosítottak:
pizsamaparti keretében õk is önfeledten
szórakozhattak az egyik tagintézményben.

(Szerzõ: Boros Rita)
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Elhelyezték az emlékezés újabb köveit
A 25. és 26. botlatókövet helyezték el

március 21-én a nyíregyházi Bujtos utcán.
Ezek az emlékkövek az 1939 és 45 között
eltûnt, elhurcolt emberek hiányzó nyomait
teszik újra láthatóvá. A legújabb botla-
tóköveket a nyíregyházi képviselõ-testület
néhai tagja és a Kossuth utcán divat- és
textilüzlettel rendelkezõ, nem mellesleg
nagylelkû Freund család elhunyt tagjainak
emlékére helyezték el.

Az ún. botlatókõ egy gránitkockára rög-
zített rézlap, mely nem csupán a fizikai ér-
telemben vett megbotlásra utal, hanem arra
is, amikor elakadunk egy gondolatnál, és
nem tudunk továbblépni. – A botlatókõ az
egykori, különbözõ városokban élt zsidó
embereknek állít emléket. A Freund család
jelentõs szerepet játszott a nyíregyházi zsi-
dóság történetében. A családtagok – akik a
világ több pontján élnek – kezdeményezték
ennek az emlékhelynek a létrehozását – tá-
jékoztatott dr. Ulrich Attila alpolgármester.

Visszakapott személyiség
A 35 éves Magyar Zsidó Kulturális Egye-

sület közremûködésével hazánkban már
több száz kõ került a gyalogosjárdák síkjá-
ba 2007-tõl. Elsõként Budapesten. Radnóti
Miklós, Szerb Antal, Rejtõ Jenõ és sok más
neves ember emlékére, akikrõl nem feltét-
lenül köztudott, hogy a holokauszt áldo-
zatai lettek. – Egyre több helyen van igény
arra, hogy emléket állítsunk az egykor el-
pusztított honfitársainknak. Az egyik leg-
jobb emlék, ha nem egy elvont alkotásról
van szó, hanem olyan emlékrõl, amin az
illetõ személy neve, adatai vannak, tehát

visszaadjuk a személyiségét, amit elvesz-
tett. Egy-egy ilyen kõ elhelyezésével az
adott település is visszafogadja polgárait.
Már 600-nál több ilyen követ tudtunk el-
helyezni az országban – nyilatkozta a
MAZSIKE elnöke, Kirschner Péter.

8 gyermekébõl 3 élte túl
– Több bizonyíték is van rá, hogy rendsze-

resen bekapcsolódtak jótékonykodással a
nyíregyházi életbe, és támogatták a város fej-
lõdését, a szegényeket is. Az édesapát ké-
sõbb – amikor a zsidótörvények és a jogfosz-
tás bejött Magyarországra – megfosztották a
képviselõ-testületi tagságától. Késõbb a nyír-
egyházi zsidó tanács tagja lett, majd sajnos
arra a sorsra jutott, mint a többi, csaknem 5
ezer nyíregyházi és környékbeli zsidó, hogy
elhurcolták õket Auschwitzba. A családnak
volt 5 lány- és 3 fiúgyermeke, ebbõl mind-
össze 3 lány élte túl a holokausztot – fogal-
mazott a kezdeményezõ, a Freund család
barátja, Diószegi Dávid.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Megyei Jogú Város Polgármesteri Hivatala

H I R D E T M É N Y
a Nyíregyházi Tankerületi Központ illetékességi területén mûködõ

általános iskolák 1. évfolyamára történõ beiratkozásról

A Nyíregyházi Tankerületi Központ a nemzeti köznevelésrõl szóló 2011. évi CXC.
törvény (a továbbiakban: Nkt.) 50. § (7) bekezdése alapján, továbbá a nevelési-oktatási
intézmények mûködésérõl és a köznevelési intézmények névhasználatáról szóló 20/
2012. (VIII. 31.) EMMI rendelet (a továbbiakban: EMMI rendelet) 22. § (1) bekezdése
alapján jelen hirdetményben teszi közzé az általános iskolai beiratkozás idejét, az errõl
való döntés és a jogorvoslat benyújtásának határidejét.

A 2023/2024. tanév rendjérõl szóló 30/2023. (VIII. 22.) BM rendelet 7. § alapján

az általános iskola 1. évfolyamára történõ beiratkozás ideje
a 2024/2025. tanévre:

2024. április 18. (csütörtök) 8:00–18:00 óra,
2024. április 19. (péntek) 8:00–16:00 óra.

Az adott évben tanköteles korba lépõ gyermeket a szülõ köteles beíratni a lakóhelye
szerint illetékes vagy a választott iskola elsõ évfolyamára. A korábbi éveknek megfele-
lõen a szülõ/törvényes képviselõ csak egy általános iskolába nyújthatja be gyermeke
jelentkezését.
Amennyiben a választott iskola igazgatója a gyermek felvételét elutasító döntést hoz, a
szülõ a gyermeket a döntés véglegessé válását követõ öt napon belül köteles beíratni a
kötelezõ felvételt biztosító iskola elsõ évfolyamára.
Az adott évben tanköteles korba lépõ sajátos nevelési igényû gyermeket a szülõ a szak-
értõi bizottság véleményében vagy a tankerületi központ végleges határozatában megje-
lölt idõpontig köteles beíratni a kijelölt iskolába.
Magyar állampolgár tankötelezettségét külföldi nevelési-oktatási intézményben is telje-
sítheti. Ha a tanköteles tanuló külföldön kezdi meg iskolai tanulmányait, azt a tanköte-
les gyermek nyilvántartása céljából be kell jelenteni a 2011. évi CXC. törvény 91. § (2)
bekezdése szerint az Oktatási Hivatalnak.
A nem magyar állampolgár kiskorú akkor tanköteles Magyarországon, ha menekült,
oltalmazott, menedékes, valamint a menedékjogról szóló törvény alapján befogadott
jogállású; ha a szabad mozgás és tartózkodás jogával rendelkezõ személyek beutazásá-
ról és tartózkodásáról szóló törvény szerint a szabad mozgás és tartózkodás jogát Ma-
gyarországon gyakorolja; ha a harmadik országbeli állampolgárok beutazásáról és tar-
tózkodásáról szóló törvény hatálya alá tartozik és huzamos tartózkodási jogosultsággal,
vagy Magyarország területén való tartózkodásra jogosító engedéllyel rendelkezik. A fel-
tételek meglétét a tanuló nevelési-oktatásba történõ felvételénél igazolni kell.
A Magyarországon tartózkodó nem magyar állampolgár, ha megfelel a fenti feltételek-
nek, és ha a magyar jog szerinti tanköteles kort eléri, az iskolai nevelést-oktatást a tankö-
telezettség fennállása, továbbá a tizennyolcadik életéve betöltése elõtt megkezdett ta-
nulmányok befejezéséig a magyar állampolgárokkal azonos feltételekkel veheti igény-
be.

Az a szülõ vagy törvényes képviselõ, aki a szülõi felügyelete vagy gyámsága alatt álló
gyermeket kellõ idõben az iskolába nem íratja be, szabálysértést követ el.

Az EMMI rendelet 22. § (4) bekezdése értelmében az általános iskola elsõ évfolya-
mára történõ beiratkozáskor be kell mutatni a gyermek nevére kiállított személyazo-
nosságot igazoló hatósági igazolványokat. A fentiek okán a személyes megjelenés a
beiratkozás folyamata során kötelezõ, de felhívjuk a figyelmet a szülõk által 2024. már-
cius 27-étõl megtehetõ elõzetes, KRÉTA rendszerben történõ online elõzetes jelentke-
zés lehetõségére, és annak hasznosságára, hiszen ezáltal rendkívül gyors és gördülékeny
ügyintézés valósulhat meg.

A különélõ szülõk a gyermek sorsát érintõ lényeges kérdésekben (így az iskola megvá-
lasztásában) közösen gyakorolják jogaikat akkor is, ha a szülõi felügyeletet a szülõk
megállapodása vagy a bíróság döntése alapján az egyik szülõ gyakorolja, kivéve, ha a
gyermekétõl különélõ szülõ felügyeleti jogát a bíróság e tekintetben korlátozta vagy
megvonta.

Az EMMI rendelet 23. § (3) bekezdése, továbbá 83. § (1) és (3) bekezdése értelmében
az iskola igazgatója az iskolai felvételrõl tanulói jogviszonyt létesítõ vagy kérelmet
elutasító döntést hoz. A döntést írásba kell foglalni, és azt írásban kell közölni – kiskorú
tanuló esetén – a szülõvel.

Az Nkt. 37. § (2) bekezdése alapján az iskola döntése ellen a szülõ – a közléstõl,
ennek hiányában a tudomására jutástól számított tizenöt napon belül – a tanuló érde-
kében eljárást indíthat.

Az Nkt. 37. § (3) bekezdésének b) pontja alapján a fenntartó jár el, és hoz másodfokú
döntést a tanulói jogviszony létesítésével kapcsolatban érdeksérelemre hivatkozással
benyújtott kérelem tekintetében.

A Nyíregyházi Tankerületi Központ fenntartásában lévõ általános iskolák esetében a
jogorvoslatra vonatkozó kérelmet a Nyíregyházi Tankerületi Központhoz (4400 Nyíregy-
háza, Sóstói út 31/B) kell benyújtani.

Nyíregyháza, 2024. március 14.
Gaszperné Román Margit

tankerületi igazgató
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Tóth Zolka is régóta oszlopos tagja, s kedvelt színmûvé-
sze a Móricz Zsigmond Színház társulatának. 1993-ban,
mint stúdiós kezdett itt, majd 2000-ben lett a társulat tag-
ja. Áprilisban több alkalommal, s négy különbözõ elõadás-
ban láthatjuk.

Öt bemutatója van ebben az évadban: Az öreg hölgy
látogatása, az Életrevalók, a Bolha a fülbe, a Don Juan és
az Anconai szerelmesek. Ebbõl három humortól sem men-
tes, erõs, komoly színdarab, továbbá egy vígjáték és egy
zenés komédia.

– Ez a mûfaji változatosság kedvedre való?
– Igen, abszolút. Jó, ha az ember mindenféle mûfajban

ki tudja magát próbálni, s ha ez egy évadon belül történik,
az különösen.

– Tudsz rangsorolni a színdarabok és a szerepek között?
– Egyáltalán nem foglalkoztat ez a dolog, nem is szere-

tek rangsort állítani. Mindegyiket a legjobb tudásom szerint
igyekszem eljátszani. Persze van néhány, amelyik igazán
kedvenc szerepem volt az elmúlt harminc évben, de na-
gyon ritka. A színész életében az a legjobb kombináció,
amikor igazán kedvére van egy szerep, s emellett még a
közönség is nagyon szereti, azaz közönségsiker. De az az
igazság, hogy ez ritkán fordul elõ.

– Arra a néhányra azért térjünk ki!
– Nem volt nagy szerep, de nagyon szerettem: a Légy jó

mindhaláligban a gonosz osztályfõnök, Gyéres tanár úr. Egy
rövid, zárt jelenet volt csupán az igazgatóval és Nyilas Mi-
sivel, mindössze néhány mondat, de utána elénekeltünk
egy dalt a két tanár kollégával, ezért is szerettem. Ide soro-
lom Az õrült nõk ketrecét, melyben én voltam a szobalány,
vagy a Csárdáskirálynõben Bóni gróf szerepét. Ezek mind
olyan kedvencek, amelyek a közönség tetszését is maxi-
málisan elnyerték.

– Az Életrevalókban hat szereped van, a Don Juanban
négy. Nyilván más, mintha egy nagy lenne. Kihívás vagy
érdekesség ez a számodra?

– Mindenképpen kihívás, ha az ember több szerepet ját-
szik egy darabon belül. Mindemellett szakmai bonbon is, ha
szabad így fogalmaznom. A több kis szerep hátránya, hogy a
színész nem feltétlen tudja egy ívben megmutatni azt a figu-
rát, akit alakít, hiszen mindössze egy-két jelenet áll rendel-
kezésére, így gyakorlatilag nincsenek, nem lehetnek igazi
szerepívek. Illetve, ha lehet, sokkal nehezebb, és csak na-

Tóth Zolka többes szerepekben
Kihívást jelentõen az Életrevalókban hat, a Don Juanban négy szereplõt formál meg, kedvére való a változatosság

gyon sûrítve, zanzásítva mutatható meg. Ha egyetlen egyet
játszik, akkor az elõadás elejétõl a végéig meg tudja mutatni,
hogy az illetõ, akit megformál, miben, s hogyan fejlõdik.

– Az öreg hölgy látogatása az évad egyik leg-
jobb, mindemellett különleges elõadása. Te egy
csapzott papként jelensz meg, aki ugyanúgy,
mint a többi helyi lakos, nem mindennapi
helyzetbe kerül.

– Nagyon szerettem már próbálni is, ami
a rendezõnek, Keresztes Attilának köszön-
hetõ. Öröm vele dolgozni, sajnos ez még
csak a második közös munkánk volt a Ku-
rázsi mama után. Akkor még kevéssé tud-
tam azonosulni az õ fura humorával, de most
már eggyel magabiztosabban álltam a figurá-
nak, s ez neki köszönhetõ. Nagyon kellemes volt
az egész próbafolyamat, dacára annak, hogy ez egy
elég hasba rúgós elõadás. Az ember eleinte elkuncog, de a
végén hasba rúgják. Ennek ellenére én nagyon szerettem.
Gyönyörû maga az írás is, csodálatos és egyben félelmetes,
hogy egy egész város tulajdonképpen arra vár, hogy mikor
hal meg Ill, a címszereplõ egykori kedvese. A papnak is be
kell állnia ebbe a sorba, nincs mese... A pénz hatalma és a
város érdeke felülmúl mindent.

– Az Életrevalókban számomra az ápoló maradt meg
legjobban a szerepeid közül.

– Az a baj, hogy amikor sok kis szerepet játszom, nem
nagyon tudok nyilatkozni az elõadásról, mert vagy bent
vagyok a színpadon, amikor pedig nem, akkor öltözöm.
Ilyenkor nincs esélyem arra, hogy a próbán (vagy az elõ-
adáson) nézzem a kollégáimat. Abból a szempontból nem
baj, ha több alakot kell megformálnom, hogy változatos,
ezért szeretem, persze kicsit unom már a sok öltözést...

– Bolha a fülbe: itt nem kell sokféle figura bõrébe búj-
nod. Az elsõ felvonásban nem is látunk, a másodikban je-
lensz meg, mint a mulató tulajdonosa. Számomra jó ka-
rakter volt, kellõ humorral formáltad meg, úgy tûnt, lubic-
kolsz a szerepben. Ráadásul Zitával (Széles Zita színmû-
vész, Zolka felesége) közös jeleneteitek is voltak.

– Én nagyon szeretem ezt a mûfajt. Túlzás lenne azt állí-
tani, hogy lubickoltam, mert nem sok idõ volt rá. Nem aka-
rom minõsíteni, de az az igazság, hogy ebben a darabban
ez a két legrosszabb szerep. Mondják, hogy nincs rossz
szerep, csak rossz színész. Én ezzel annyira nem értek egyet.

Szerintem van rossz szerep, de abból is ki lehet hozni, ami
benne van... Annak viszont örültem, hogy együtt játszhat-
tunk Zitával, mert ritkán van rá példa.

– A Don Juan is különleges és erõs elõadás,
számodra szintén több szereppel.

– Dacára annak, hogy ez sem volt egy
felhõtlen történet. Minden kalapomat meg-
emelem Nagyidai Gergõ elõtt, hiszen ezt
három és fél hét alatt abszolválta. Ember-
feletti, nem tudom, miként volt rá képes.
Örülök, hogy ilyen elõadást tudtunk lét-
rehozni, szerintem bárhol megállná a he-
lyét a hazai színházi világban.

– Az Anconai szerelmesekben játszottál
annak idején?
– Táncoltam benne, Gyuris Tibivel és Illyés

Ákossal alkottuk a tánckar férfi szakaszát.
– Most Giovanni, a kávézótulajdonos szerepe vár rád,

aki állítólag pocsék kávét fõz.
– Valóban, ihatatlant.
– Tóth Zolka tud jó kávét fõzni?
– Szoktam, de nagyon ritkán. Én nem kávézom, Zitának

fõzök olykor, ha megkér. Kotyogóban, szerintem iható.
– Még a próbafolyamat nem kezdõdött el, de mégis

megkérdezem, mit vársz ettõl az elõadástól az egykori fer-
geteges siker ismeretében?

– Amikor fölröppent a hír, hogy újra mûsorra tûzzük,
örültem, azt gondoltam, visszahívják a régieket és lesz egy
jó kis nosztalgikus Anconai szerelmesek, immár húsz év-
vel idõsebb színészekkel. Szerintem érdekes lett volna. A
szerzõdtetési tárgyaláson derült ki, hogy teljesen új sze-
reposztással, új rendezõvel készül az elõadás. Nagyon
kevés ember van Nyíregyházán, aki nem látta legalább
egyszer, óhatatlan, hogy össze fogják hasonlítani a régi-
vel. Az Anconai szerelmesek elsõ darabját tulajdonkép-
pen három hét alatt állítottuk színpadra, rengeteg impro-
vizációval, Egyed Attila és Puskás Tivadar vitte a vállán.
Ma is fülembe csengenek Pusi szavai, poénjai. Nagy kihí-
vás, érdekes feladat lesz az õ szerepében kiállni a szín-
padra. Egyik zseniális poén követte a másikat, ami a szí-
nészek érdeme volt elsõsorban. Szétszedték a színházat
érte. Izgatottan várom, milyen lesz a mostani elõadás fo-
gadtatása.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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„Politikai gyilkosságok a világtörténelemben”
A Deák Ferenc Akadémia Egyesület 28. elõadássoro-
zata.
1. Téma: A szarajevói merénylet. Elõadó: dr. Romsics
Ignác történész, egyetemi tanár, az MTA rendes tagja.
Idõpont: április 4. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, konferenciaterem.

Alvó szépség – Sleeping beauty
Németh Erika szobrászmûvész egyéni kiállítása.
Megtekinthetõ: április 4-ig.
Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ, aula.

Differencia
A Váci Mihály Társaság és a VÁFI csoport kiállítása.
Kiállítók: Szabó Emília, Benke Márk és Bodnár Dáni-
el. A kiállítást megnyitja Mihálka György.
Megnyitó: április 8. 17.00 óra. Megtekinthetõ: április
25-ig.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Mindentudás Könyvtára Fiataloknak – Trükkös
fizika
Elõadó: dr. Stonawski Tamás fõiskolai adjunktus, Nyír-
egyházi Egyetem Mûszaki Alapozó, Fizika és Gépgyár-
tástechnológia Intézet, Fizika Csoport.
Jelentkezni lehet a 42/598-881-es telefonszámon. A
részvétel ingyenes!
Idõpont: április 9. 10.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, konferenciaterem.

IDÕ-REND-etlenül
Végh József verseskötetének bemutatója. A kötetet be-
mutatják: Oláh András költõ és Kulcsár Attila építész.
Közremûködnek: Simon Tibor grafikus és Kocsis Vivi-
en Alina 10. évfolyamos színész, a Nyíregyházi Mû-
vészeti Szakgimnázium tanulója.
Idõpont: április 9. 17.00 óra.
Helyszín: Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyv-
tár, kamaraterem.

Mesterek és gyógynövények – Második kutató-
utam igaz története Amazóniától a Börzsönyig
Dr. Hajdu Zsanett kötetének bemutatója. Beszélgetõ-
társ: Erdei-Nagy Ibolya szerkesztõ-riporter.
Idõpont: április 12. 17.00 óra. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, kamaraterem.

A Nyírség lánya
Czimbula Novák Ibolya verseskötetének bemutatója.
A kötetet bemutatja a szerzõ. Közremûködik: Nagyné
Czimbula Annamária tanár.
Idõpont: április 23. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-
mond Megyei és Városi Könyvtár, kamaraterem.

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

Kutatói kerekasztal
Az MNL Szabolcs-Szatmár-Bereg Vármegyei Levél-

tára várja az érdeklõdõket Közgyûjtemények a várme-
gyében... a Beregi Múzeum címû Kutatói kerekasztal
c. rendezvényére. Varga János, a múzeum igazgatója
az intézményük múltjáról, mûtárgyairól, programjairól
beszélget Veres Tünde levéltárossal.

Idõpont: április 5. 9.00 óra. Helyszín: MNL SzSzBVL
Kutatóterme (Nyíregyháza, Széchenyi u. 4.).

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○ ○

II. Nyíregyházi Budo Gála
A programot a Két Kard Iskolája Sportegyesület kez-
deményezésére, a japán szamuráj harcmûvészetek és
a japán kultúra népszerûsítésére rendezik meg. A be-
lépés ingyenes.
Idõpont: április 6. 10.00–16.00 óráig.
Helyszín: Kodály Zoltán Általános Iskola, Kodály te-
rem.
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210 éve született Bartholomaeidesz János
A nyíregyházi evangélikus egyházközség 1753-tól

szolgáló lelkészeinek névsorában tizenhatodikként ol-
vashatjuk Bartholomaeidesz János nevét, aki
1861-tõl haláláig állt a gyülekezet élén. Szü-
letésének 210. évfordulója alkalmából te-
kintsük át röviden élete történetét.

A Gömör vármegyei Kövi nevû tele-
pülésen született 1814. április 2-án.
Önéletrajzában büszkén közli, hogy a
reformáció óta „apáról-fiúra megsza-
kítatlan sorozatban” õ a tizedik lelkész
a családban. Pályafutását atyja taná-
csára tanítóskodással kezdte, ezalatt
az idõ alatt „a tanítói kenyér termé-
szetét ismerni és a tanítókat becsülni ta-
nultam”. Lemondva fiatalkori ábrándja-
iról és a külföldi utakról, már 22 évesen
lelkészi szolgálatba állt. 1836-tól másfél
évet Ochtinán (ma Martonháza), majd 1837-
tõl Csetneken lelkészkedett. Innen hívták meg a
nyíregyházi evangélikusok gyülekezetük élére 1861-
ben.

Ötvenéves lelkészi jubileuma alkalmából Ochtinán
köszöntötték 1886-ban. Az ott elmondott beszédébõl
kiderült, hogy az ochtinai és a csetneki gyülekezet élén
egy évszázad alatt, kevés kivétellel az õ családjának

tagjai álltak. Ugyanezen alkalomból Nyíregyházán két
alapítványt is tettek a nevére: a gyülekezet 100 forin-

tot ajánlott fel, amelynek célját õ abban a fia-
talemberben nevezte meg, aki az elemi ta-

nulmányai után a gimnáziumba megy to-
vább tanulni. A másik 100 forintot pedig
õ ajánlotta fel egy szegény sorsú nyír-
egyházi tanuló részére.

„Nyolcvankét esztendõ terhével a
vállán, hatvan esztendei pályafutás
kötelességeinek hû, lelkiismeretes tel-
jesítésével és a szívek mélyébe vésett
osztatlan szeretet, elismerõ tisztelet és
hálás méltánylással ülte meg” tíz év-
vel késõbb a 60 éves lelkészi jubileu-

mát. Ez alkalomból 1000 forintos ala-
pítványt létesítettek a nevére, melyet min-

den évben az egyház szegényei között osz-
tottak szét.

Ez életút 1900. február 12-én ért véget, ami-
kor a város „patriarchális, köztiszteletben és szeretet-
ben álló alakjai közül kidõlt egy, a legnemesebbek, a
legtiszteltebbek egyike, a nagy nyíregyházi evangéli-
kus gyülekezetnek õsz lelkésze”.


